

No. 7-1/2011-NTCA (Part)
भारत सरकार
Government of India
पर्यावरण, वन एवं जलवायु परिवर्तन मंत्रालय
Ministry of Environment, Forest and Climate Change
राष्ट्रीय व्याघ्र संरक्षण प्राधिकरण
National Tiger Conservation Authority

New Delhi, the February 14, 2019

OFFICE MEMORANDUM

Subject: Summary record of the 6th Meeting of the Sub-Group on Tiger /Leopard Conservation between India-Russia held on 26th September, 2018 - reg.

Reference: No. MOS/COM/204/05/2015.

Reference is invited to the subject cited above.

Please find enclosed herewith signed copies of "Summary record of the 6th Meeting of the Sub-Group on Tiger /Leopard Conservation between India-Russia held on 26th September, 2018", for information and necessary action please.


Encl: As above


Section Officer (DB)
Ministry of External Affairs,
New Delhi.

F. No. 7-1/2011-NTCA (Part)

Copy forwarded for information / necessary action to:

1. PS to ADG (PT) & MS (NTCA).


(Dr. Vaibhav C. Mathur)
Assistant Inspector General (NTCA)
Tel. (EPABX): +91 11 2436 7837-39
FAX: +91 11 24367836
Email: aig3-ntca@nic.in


(Dr. Vaibhav C. Mathur)
Assistant Inspector General (NTCA)

**SUMMARY RECORD OF THE 6th MEETING OF THE SUB-GROUP ON
TIGER/ LEOPARD CONSERVATION BETWEEN INDIA-RUSSIA**

26 September 2018

Ministry of natural resources and environment of the Russian Federation

Before discussion on agenda items/topics the Acting Head of Rosprirodnadzor A.M.Amirkhanov welcomed the Indian delegation and introduced other members from Russian side. He highlighted the St.Petersburg declaration on tiger conservation and importance of cooperation between Tiger Range Countries (TRCs) at the global level. The Head of Delegation from India, Additional Director General, Project Tiger & Member Secretary, National Tiger Conservation Authority, Ministry of Environment and Forest and Climate Change, Government of India, A.K. Nayak the thanked Russian side for inviting and hosting the 6th meeting of the Sub-group in Moscow.

During the 6th meeting of the Sub-group on tiger/leopard conservation between India – Russia the following issues were discussed:

1. Cooperation on non-invasive research methodology, genetic studies and DNA extraction from old scats;
2. Hormonal estimation;
3. Measures to control diseases in tigers and other wild animals in tiger habitats;
4. Memorandum between the Wildlife Institute of India and A.N. Severtsov Institute of Ecology and Evolution, Russia
5. Tiger reintroduction and rehabilitation.
6. Training and capacity building of field officers/specialists in India and vice versa
7. Landscape planning and smart green infrastructure in the tiger landscape.
8. Monitoring and surveillance of long ranging tigers, electronic surveillance of tiger reserves

9. Implementation of the Global Tiger Conservation Program (GTRP) and the Global Tiger Forum.

During the meeting, the sides noted the need to continue cooperation in the field of tiger conservation, including scientific field.

The Russian side informed that large space of natural habitats with undisturbed ecological processes are needed to ensure the viability of populations of large predators. Due to the need for large area and frequent conflicts with people, large predators worldwide are threatened with extinction. The Amur subspecies of the tiger (the northernmost subspecies) is particularly vulnerable, as its survival in habitats with low density of prey and, therefore, the need for space for its life is especially great. Information on the status of the Amur tiger population is a necessary basis for determining measures for the conservation of the subspecies as a whole.

The Indian side informed about the measures undertaken in India, and the progress made for the conservation of the tiger, as well as the implementation of decisions taken at the 5th meeting of the sub-group on the conservation of tiger/leopard, which was held on September 24, 2016 in Vladivostok. The statutory Agency for the Protection of Tigers under the Government of India was established, in 2006.

The sides discussed the problematic issues arising from the different state structure, and came to the conclusion about the need to review documents and the creation of the Working Group on tiger /leopard conservation in the framework of the Intergovernmental Agreement on Cooperation in the Field of Protection of the Environment and Natural Resources of June 30, 1994 (hereinafter - the Agreement).

At the same time, the results of the work of the existing sub-group on tiger/leopard conservation will be automatically transferred to the Working Group on tiger /leopard conservation in the framework of the Agreement.

The sides agreed that the Russian side will send letter to this effect to the Indian side, through official channel.

During the meeting, the sides discussed implementation of the Global Tiger Conservation Program (GTRP) and the Global Tiger Forum.

The Indian side invited Russian colleagues to participate in the Review Conference of the Global Tiger Recovery Program (GTRP), which will be held in December 2018 in India.

In accordance with the decision of the protocol of the 3rd meeting of the subgroup on tiger/leopard conservation, which was held on September 17-18, 2012 in Moscow, during the meeting, the Memorandum of Understanding was agreed between the Institute of Ecology and Evolution named after A.N. Severtsov RAN and the Institute of Wildlife of India and the Agency for the Protection of Tigers under the Government of India.

A.M.Amirkhanov
Deputy Head of Rosprirodnadzor



A.K. Nayak
Additional Director General, Project
Tiger & Member Secretary, National
Tiger Conservation Authority, Ministry
of Environment and Forest and
Climate Change, Government of India



डॉ. अणुप कुमार नायक / DR. ANUP K. NAYAK
अ.व.प्र.नि. (व्याघ्र परियोजना) एवं सदस्य सचिव
ADGF (Project Tiger) & Member Secretary (NTCA)
राष्ट्रीय व्याघ्र संरक्षण प्राधिकरण
National Tiger Conservation Authority
पर्यावरण, वन एवं जलवायु परिवर्तन मंत्रालय
Ministry of Environment, Forest and Climate Change
भारत सरकार, नई दिल्ली / Govt. of India, New Delhi

**Протокол
6-ого заседания российско-индийской
подгруппы по сохранению тигра и леопарда
26 сентября 2018 г.
Минприроды России, Москва**

Перед началом дискуссии по вопросам повестки дня и.о. Руководителя Росприроднадзора А.М.Амирханов поприветствовал индийскую делегацию и представил остальных участников с российской стороны. Положительно оценил декларацию по сохранению тигра, принятую в Санкт-Петербурге и отметил важность сотрудничества между странами ареала на международном уровне. Глава индийской делегации, Дополнительный генеральный директор, Проект по тиграм и Член-секретарь, Национальное управление по защите тигров, Министерство окружающей среды, лесного хозяйства и изменения климата Правительства Индии, А. К. Найяк поблагодарил российскую сторону за организацию шестой встречи подгруппы по сохранению тигра и леопарда в Москве.

В ходе заседания российско-индийской подгруппы по сохранению тигра и леопарда были обсуждены следующие вопросы:

1. сотрудничество в области неинвазивной исследовательской методологии, генетические исследования и выделение образцов ДНК из старых экскрементов животных;
2. гормональный анализ;
3. меры по контролю за болезнями тигров и других диких животных в ареалах обитания тигров;
4. перспективы подписания Меморандума о взаимопонимании между Институтом дикой природы Индии и Институтом проблем экологии и эволюции им. А.Н. Северцова;
5. реинтродукция и реабилитация тигров;
6. обучение и повышение квалификации специалистов в Индии и России;
7. ландшафтное планирование и умная зеленая инфраструктура в тигриных ландшафтах;
8. мониторинг и наблюдение за тиграми на дальних расстояниях, электронное наблюдение в тигриных заповедниках;
9. реализация Глобальной программы по сохранению тигра (GTRP) и Глобального тигриного форума.

В ходе заседания Стороны отметили необходимость продолжения сотрудничества в области сохранения тигра, в том числе в области научного сотрудничества.

Российская сторона проинформировала, что для обеспечения жизнеспособности популяций крупных хищников необходимы большие территории естественных местообитаний с ненарушенными экологическими процессами. Из-за потребности в больших пространствах и частых конфликтов с людьми крупные хищники во всем мире находятся под угрозой исчезновения. Амурский подвид тигра - самый северный из ныне живущих – особенно уязвим, поскольку живет в местообитаниях с низкой плотностью жертв и, поэтому потребность в пространстве для его жизни особенно велика. Информация о состоянии популяции амурского тигра является необходимой основой для определения мер по сохранению подвида в целом.

Индийская сторона проинформировала о мерах, проводимых в Индии, и достигнутого прогресса в целях сохранения тигра, а также о выполнении решений, принятых в ходе 5-ого заседания подгруппы по сохранению тигра и леопарда, которое состоялось 24 сентября 2016 г. во Владивостоке. В 2006 году было создано Агентство по защите тигров при Правительстве Индии. В целях реализации Программы по сохранению тигра было выделено 50 национальных парков с самой богатой лесной территорией, что составляет 2,2% территории от всех национальных парков Индии.

Стороны обсудили проблемные вопросы, вытекающие из разного государственного устройства стран, и пришли к выводу о необходимости пересмотра документов и создания Рабочей группы по сохранению тигра и леопарда в рамках межправительственного Соглашения о сотрудничестве в области охраны окружающей среды и природных ресурсов от 30 июня 1994 г. (далее – Соглашение)

При этом результаты работы существующей подгруппы по сохранению тигра и леопарда будут автоматически перенесены в Рабочую группу по сохранению тигра и леопарда в рамках межправительственного Соглашения.

Стороны договорились, что российская сторона через официальные каналы направит индийской стороне соответствующее письмо.

В ходе заседания Стороны обсудили реализацию Глобальной программы по сохранению тигра (GTRP) и Глобального тигриного форума.


Индийская сторона пригласила российских коллег принять участие в Конференции по оценке процесса реализации Глобальной программы по восстановлению тигра (GTRP), которая состоится в декабре 2018 года в Индии.

В соответствии с решением протокола 3-го заседания подгруппы по сохранению тигра и леопарда, которое состоялось 17-18 сентября 2012 г. в Москве, в ходе заседания был согласован Меморандум о взаимопонимании между Институтом проблем экологии и эволюции имени А.Н. Северцова РАН и Институтом дикой природы Индии и Агентством по защите тигров при Правительстве Индии.

А.М.Амирханов
И.о. Руководителя Росприроднадзора



А.К. Найяк
Дополнительный генеральный директор
Проекта по тиграм и Член-секретарь,
Национальное управление по защите
тигров, Министерство окружающей
среды, лесного хозяйства и изменения
климата Правительства Индии



अ.क. नायक
अ.क. नायक (विद्युत परियोजना) एवं अ.क. नायक
ADGF (Project Tiger) & Member Secretary (NTCA)
राष्ट्रीय तигра संरक्षण प्राधिकरण
National Tiger Conservation Authority
पर्यावरण, वन एवं जलवायु परिवर्तन मंत्रालय
Ministry of Environment, Forest and Climate Change
भारत सरकार, नई दिल्ली / Govt. of India, New Delhi